
Vláda vítěze ekotendru nevybere, tento pro-
jekt končí, řekl premiér Petr Nečas. Ministr 
financí Miroslav Kalousek předtím nedoporučil 
vládě přijmout nejlevnější nabídku v soutěži na 
odstranění starých ekologických škod, kterou  
podala firma Marius Pedersen Engineering 
(56,8 mld. Kč). „O ekologické zakázce jsem 
měl vždy pochybnosti. Zveřejněné ceny tyto 
pochybnosti nejen nerozptýlily, ale posílily. 
Ministr Kalousek ekonomicky realisticky vy-
hodnotil nabídnutou cenu zakázky, politicky 
realisticky vyhodnotil hlasovací poměry ve 
vládě a nabídku nedoporučí vládě ke schválení. 
Tento krok ministra 
financí jsem očekával,“ 
uvedl Nečas. Kalousek 
předtím uvedl, že ceno-
vá výše i té nejlevnější 
nabídky není natolik 
přesvědčivá, aby mohl 
vládě doporučit tuto 
nabídku př i jmout. 
„Vláda může samozřej-
mě zaujmout jiný ná-
zor,“ řekl Kalousek, který v souladu s doporu-
čením výběrové komise schválil nabídku Mari-
us Pedersen Engineering jako nejvhodnější.  

„Postoj ministerstva nás mrzí, protože jsme 
do toho vložili poměrně velký kapitál a úsilí, 
což by při této variantě přišlo vniveč. Je jasné, 
že rozhoduje spíše politický zájem než nějaká 
věcná diskuse,“ řekl ČTK obchodní ředitel 
Marius Pedersen Engineering Pavel Borůvka. 
Zároveň ale uvedl, že stát se nemusí ze strany 
společnosti obávat například arbitráže. „Vždy 
jsem tvrdil že potenciální riziko arbitráží ne-
hrozí ze strany uchazečů, ale ze strany nabyva-
telů těch starých zátěží, kterým je de facto 

blokován majetek,“ dodal. Další zájemce Geo-
san Group nabídl ekologické škody odstranit za 
57,8 mld. Kč a třetí účastník soutěže Environ-
mental Services ze skupiny J&T za 65,5 mld. 
Kč. Rozhodujícím kritériem pro úspěch v tend-
ru byla právě cena.  

Nečas již dříve řekl, že nabízené ceny pro-
hloubily jeho pochybnosti o tendru. Předseda 
Věcí veřejných Radek John uvedl, že jeho 
strana tendr v nynější podobě nepodpoří. Stát 
by prý měl zakázku rozdělit na více částí, tak 
aby se soutěže mohly zúčastnit i menší firmy. 
Tendr kritizovali i další politici včetně opoziční 

ČSSD.  
Odmítnutí jedné velké 
zakázky pravděpodobně 
prodlouží uplatňování 
současné praxe, kdy stát 
na sanaci každé z loka-
lit zadává postupně 
několik veřejných zaká-
zek. To podle dřívějších 
vyjádření MF může vést 
k rozdělení odpověd-

nosti mezi jednotlivé dodavatele a k následné-
mu navyšování státních garancí.  

Hodnota garancí za neodstraněné ekologické 
závazky státu, které vznikly před rokem 1992, 
je asi 114 mld. Kč. Podle ministerstva životní-
ho prostředí je reálná suma zakázky asi 40 mld. 
Kč, podle nevládních organizací jen 25 mld. 
Kč. Proti rozhodnutí ministerstva o výběru 
nejvhodnější nabídky mohou uchazeči podat 
námitky do 15 dnů. Po uplynutí této lhůty 
předloží ministr financí příslušný materiál do 
vlády, a to včetně oponentních znaleckých 
posudků a návrhu usnesení. V návrhu usnesení 
ovšem vládě nedoporučí nabídku přijmout.  

 

Společná příloha časopisů  
Moderní obec a Odpady  

vyšla v číslech 10/2011 obou časopisů 
 

• Nová koncepce nakládání v městě  
• Aktualizovaná strategie SMO ČR k nakládání s odpady   
• Říčany letos získaly Křišťálovou popelnici 
• Spolupráce s hasiči v obcích při sběru elektroodpadu 
• Postoj obce k budování zařízení na zpracování odpadů   
• Obec chce zrušit platby za odpady   
• Ekonomika odpadového hospodaření v obcích  

 

Ukázkový výtisk zdarma na: 
www.odpady.ihned.cz 

 

Předplatné si zajistěte na adrese: 
http://economia.ihned.cz/predplatne  
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Vláda vítěze ekotendru nevybere, projekt končí  

(Pokračování na stránce 2) 

Firmy loni na ekoinvesticích šetřily 
Investice do životního prostředí loni v Čes-

ku činily 22,6 mld. Kč, oproti roku 2009 kles-
ly o 3,6 %. Zatímco financování staveb na 
ochranu životního prostředí podnikatelský 
sektor výrazně omezil, stát své investice zvýšil 
o víc než polovinu. Nejvíc stála výstavba čistí-
ren odpadních vod, a to 9 mld. Kč. Stát na ně 
uvolnil 5,1 mld. Kč. Celkem 1,8 mld. Kč na 
investice do ochrany vod přišlo ze zahraničí, 
informovali zástupci Českého statistického 
úřadu. Zhruba 20 miliard ročně vkládá Česko 
do životního prostředí od roku 2003. Jasně 
přitom dominují investice do výstavby a re-
konstrukcí čistíren odpadních vod. V posled-
ních letech rostou i investice do nakládání  
s odpady. V poměru mezi investicemi do od-
straňování znečištění a do prevence jeho vzni-
ku loni výrazněji než v předchozím roce domi-
novaly projekty na odstraňování. Přišly na 
12,2 mld. Kč. Do prevence šlo 9,4 mld. Kč. 
Podniky loni daly do investic na ochranu ži-
votního prostředí 11,8 mld. Kč. Stát poskytl 
loni 10,7 mld. Kč. Zatímco vklady do dlouho-
dobých projektů firmy loni omezily, narostly 
jejich provozní výdaje spojené s ochranou ži-
votního prostředí. Celkem loni činily 54 mld. 
Kč, 44 mld. Kč z nich zaplatil podnikatelský 
sektor. Dvě třetiny všech provozních nákladů 
přitom spolklo nakládání s odpady, a to téměř 
35 mld. Kč. Provozní výdaje na ochranu život-
ního prostředí stoupaly v letech 2003 až 2010 
strměji než investiční. Za posledních sedm let 
narostly z 23 na 54 mld. Kč v loňském roce. 
Příjmy firem nabízejících služby a vedlejší 
produkty v oblasti ochrany životního prostředí 
se loni zvýšily. Tržby z prodeje služeb vzrost-
ly skoro o 4 miliardy na 39,9 mld. Kč, prode-
jem vedlejších produktů utržily 10,6 miliardy. 
O 200 milionů spadly na 981 milionů úspory 
plynoucí z využití vedlejších produktů ochra-
ny životního prostředí. Nejlépe si vedly zpra-
covatelé odpadů s tržbami 31,2 mld. Kč.  

Kampaň za lepší chování k Zemi 
Začala česká část kampaně, která vybízí 

obyvatele unie, aby přemýšleli o svém chová-
ní ve vztahu k životnímu prostředí a spotřebě. 
Kampaň má zvýšit povědomí o potřebě využí-
vat vzácné přírodní zdroje moudře a povzbudit 

ČR nepřijde o peníze na čističky, voda však může podražit  
Česko nepřijde o 10 mld. Kč z Evropské unie na modernizaci čištění odpadních vod. Řekl to 

ministr životního prostředí Tomáš Chalupa (ODS). Pokud některé projekty peníze nezískají, dosta-
nou finance z EU projekty jiné. Ministr popřel, že by voda kvůli tomu plošně zdražila, připustil 
však možné problémy s financováním některých projektů, které by mohly vést ke zdražení v urči-
tých lokalitách.  

(Pokračování na stránce 2) 

 

Odpady 11 a 12/2011 – Proč inzerovat právě v těchto číslech? 
 

■ Jako každý rok jsme i letos hlavním mediálním partnerem odborné konference  
Den starostů a primátorů na Žofíně, která se uskuteční v prosinci za účasti premiéra a ministrů 
vlády České republiky a řady dalších významných hostů. Každý z účastníků této významné akce do-
stane mimo jiné také listopadové číslo časopisu Odpady. 
 

■ Časopis ODPADY a  kalendář EKOakcí 2012 společnosti Enviweb. 
Využitím inzertního „balíčku“ listopad–prosinec, lze získat reklamní prostor v kalendáři EKOakcí 2012 
společnosti Enviweb. 
 

Uzávěrka objednávek do listopadového čísla Odpadů je 27. 10. a pro prosincové číslo 23. 11. 2011. 
 

Další informace můžete získat: 
Petr Pfleger, titulový manažer časopisů Moderní obec a Odpady, Economia, a.s., Dobrovského 25,  

170 55 Praha 7, tel.: 603 198 873, 233 071 403, fax: 233 072 711, e-mail: petr.pfleger@economia.cz 

http://www.odpady.ihned.cz
http://economia.ihned.cz/predplatne
mailto:petr.pfleger@economia.cz


17/2011 

   odpady.ihned.cz                                                                                                                                                          strana 2 

(Pokračování na stránce 3) 

Server iDnes.cz 19. října napsal, že EK definitivně odmítla proplatit asi 10 mld. Kč na lepší kva-
litu odpadních vod. Kvůli tomu prý může někde voda podražit až o třetinu. Komisi se prý nelíbí, že 
má proplácet peníze projektům, na nichž bude následně vydělávat soukromá firma.  

„Jde o to, jakým způsobem u 44 projektů ty projekty budou úspěšné v čerpání (dotací), nebo 
jestli bude čerpat někdo jiný, který je v zásobníku za nimi,“ uvedl Chalupa. Ministr proto založil 
krizový tým, který jedná s Evropskou komisí.  

Dvě třetiny z 10 mld. Kč podle Chalupy 
připadají na modernizaci pražské čistírny 
odpadních vod, která patří mezi nejproblema-
tičtější projekty. Sem se řadí i modernizace 
vodohospodářské infrastruktury v malých 
obcích, které na podobné projekty mají malé 
rozpočty. Ze 44 problematických projektů lze 
podle Chalupy vyřešit zhruba 15. „U ostat-
ních je situace složitá,“ dodal.  

„Je to velký průšvih, který se hodně odrazí  
v cenách vody,“ řekl serveru iDnes poslanec a 
šéf Severočeské vodárenské společnosti Petr 
Skokan (VV). Podle předsedy Sdružení oboru 
vodovodů a kanalizací ČR Františka Baráka 
by byl dopad obrovský. „Oficiálně o tom ještě nevíme. Nicméně jsem to už také slyšel. V někte-
rých případech to může vést ke zdražení vody až o třetinu,“ upozornil. Vodu přitom příští rok už 
citelně podraží vyšší daň z přidané hodnoty, která vzroste z 10 na 14 procent.  

Praha, která by z EU na obnovu čistírny ráda získala asi 6 miliard, tvrdí, že s Bruselem stále 
jedná. „Hlavní město v těchto dnech vyvíjí maximální úsilí ke zvýšení pravděpodobnosti získání 
dotace,“ uvedlo tiskové oddělení pražského magistrátu. Pražský primátor Bohuslav Svoboda 
(ODS) prý projekt minulý týden už poněkolikáté obhajoval přímo v Bruselu.  

Podle komise nastal problém v roce 2009, kdy MŽP změnilo metodiku pro žadatele o dotace  
z Operačního programu životní prostředí. Ministerstvo se sice snažilo následně pravidla upravit dle 
požadavků komise, ta však postup úřadu neodsouhlasila.  

Chalupou založený krizový tým se snaží každý z problémových projektů analyzovat a hledat 
cesty, jak na dotace dosáhnout. Žadatele byli rozděleni do tří skupin podle závažnosti jejich problé-
mů. Nejproblematičtější situace je u 29 obcí, kde mají vlastníci vodohospodářské infrastruktury  
s provozovateli vodovodů a kanalizací dlouhodobé smlouvy. „Budeme jednat o všech variantách a 
o každém projektu zvlášť. Nicméně musíme zopakovat, že v řadě projektů nejsou obce při sebelep-
ší vůli schopny podmínky naplnit,“ uvedla Marta Machková z tiskového oddělení MŽP. 

(Pokračování ze stránky 1) 
veřejnost k tomu, aby při rozhodování o náku-
pech přemýšlela o jejich dopadu na planetu. 
Spolupracovat na ní budou také české nevlád-
ní organizace. 

Vláda o odstranění škod po těžbě uranu  
nerozhodla 

Vláda 19. října nerozhodla o způsobu od-
straňování ekologických škod po těžbě uranu 
v oblasti kolem Stráže pod Ralskem. Odstra-
ňování škod by mělo podle ministerského ná-
vrhu trvat do roku 2042 a stát 31,3 mld. Kč. 
Rozsahem asanačních prací se ještě bude za-
bývat rada ekonomických ministrů. „Je potře-
ba detailně zvážit kontrolní mechanismy a ne-
zbytný rozsah asanačních prací, které jsou ne-
zbytně nutné,“ řekl premiér Nečas. Odstranění 
škod je podle něj nevyhnutelné, protože v mi-
nulosti zde bylo do země vypuštěno více než  
4 miliony tun kyseliny sírové a další statisíce 
tun různých dalších chemikálií. Vedle rozsahu 
nezbytných prací se rada ekonomických mi-
nistrů bude zabývat i formou financování. Jde 
o to, zda má ČR udělat rozhodnutí na 30 let, 
nebo jít po kratších etapách, řekl premiér. 

Pardubice rozšíří sběr bioodpadu do dalších 
částí města 

Pardubice v souvislosti s přetrvávajícím zá-
jmem obyvatel rozšíří v příštích dvou letech 
sběr bioodpadu, který ve městě funguje od 
roku 2007. Dosud byly nádoby, do nichž je 
možné odkládat trávu, listí, ovoce či zeleninu, 
umístěny v městských obvodech I, IV a V, no-
vě budou také v lokalitách s rodinnými domy 
Staré město, Zelené a Bílé předměstí, Cihelna, 
Studánka, Černá za Bory a Rosice. Loni tak 
nemuselo skončit na skládce téměř 230 tun  
bioodpadu, řekl náměstek primátorky Franti-
šek Brendl (Pardubáci). „Do komunálního od-
padu se nepromítne asi 228 tun bioodpadu, 
který uložíme na naší kompostárně a dál s ním 
Služby města Pardubic obchodují,“ uvedl 
Brendl. Radnice předpokládá, že do sběru bio-
odpadu se zapojí 271 domácností. Kontejner 
je obyvatelům zdarma zapůjčen, za vyvážení 
lidé zaplatí stejně jako dosud 300 Kč ročně. 
Od dubna do listopadu jsou svozy každý tý-
den, v zimě jednou za měsíc. 

MF navrhuje zvýšit poplatky za odpad 
Ministerstvo financí navrhuje v připravova-

né novele zákona o místních poplatcích zvýšit 
poplatek za odvoz odpadu, poplatek za lázeň-
ský nebo rekreační pobyt a poplatek za povo-
lení k vjezdu motorovým vozidlem do vybra-
ných míst. Vyplývá to z návrhu novely na in-
ternetových stránkách vlády. Novelu zaslalo 
MF do připomínkového řízení. Pokud bude 
schválena, změny budou platné od roku 2013.  

Poplatek za likvidaci a odvoz komunálního 
odpadu navrhuje MF zvýšit na maximálních 
1000 Kč na osobu a rok ze současných 500 
Kč. Poplatek tvoří paušální částka za osobu ve 
výši 250 Kč, kterou MF navrhuje zachovat. 
Druhá část poplatku, která se vypočítává na 
základě skutečných nákladů obce, by měla 

(Pokračování ze stránky 1) 

Buďte vidět – buďte v kalendáři EKOakcí 2012! 
 

Pořádáte ekologickou akci? Nabízíte služby nebo výrobky pro životní prostředí?  
Inzerujte v nástěnném kalendáři EKOakcí 2012! Tři odborné časopisy, čtyři tematické weby, 23 ekologických 
poraden, desítky úřadů státní správy a 20 tisíc výtisků kalendáře se postarají, aby se o vás vědělo! 
Co inzerovat? 
Jakoukoli odbornou akci, chystanou na rok 2012 – seminář, konferenci i veletrh.  
Vaši firmu s nabídkou ekologických služeb nebo produktů formou reklamního banneru. 
Kdo dostane kalendář EKOakcí? 
Čtenáři časopisů Vodní hospodářství, Odpady a EKO. Návštěvníci ekologických poraden sítě STEP. Pořada-
telé všech propagovaných akcí, inzerující firmy a také úřady státní správy. To je celkem 20 tisíc výtisků kalen-
dáře s Vaší akcí či reklamou! 
Jaké dostanete bonusy? 
Kromě 20 tisíc papírových výtisků budou akce z kalendáře k vidění na stránkách Enviweb.cz, EKOakce.cz, 
Ekologove.cz, Odpady.ihned.cz a Vodnihospodarstvi.cz.  
Na svou akci/reklamu obdržíte zdarma 50–100 výtisků kalendáře (podle typu akce) a za režijní cenu si může-
te objednat i větší počet. 
Kde si objednat inzerci (a ušetřit)? 
Zaujala vás možnost propagace v kalendáři? Zadejte svou objednávku pomocí formuláře na EKOakce.cz! 
Na této stránce najdete také ceník, přehled důležitých termínů a požadavků na podklady k inzerci.  
Pokud si stihnete objednat inzerci do 16. 10. 2011, získáváte slevu 15 %! Pokud budete propagovat více než 
jednu akci, každou další máte se slevou 40 %! 
A to není všechno – ve spolupráci s partnerskými časopisy Vodní hospodářství, Odpady a EKO jsme připra-
vili balíčkové ceny inzerce. Na inzerci v posledních letošních číslech těchto časopisů (ve kterých vyjde tiště-
ný kalendář) mohou inzerenti kalendáře EKOakcí získat další slevu 15 %, stejně jako na inzerci na 
www.Enviweb.cz objednanou do konce roku. 
 

Objednejte si včas – počet míst pro reklamu nebo překrývající se akce je omezený! 

http://www.Enviweb.cz


Žďársko může být vhodné na úložiště, míní SÚRAO  
Na Žďársku jsou podmínky pro stavbu trvalého úložiště jaderného odpadu. Ukázalo to první 

hodnocení masivu mezi bývalým uranovým ložiskem Olší a Rožnou, které nedávno ukončila Sprá-
va úložišť radioaktivního odpadu. Tato žďárská lokalita s pracovním názvem Kraví hora teď byla 
přidána k šesti dříve vytipovaným v ČR, informoval Jiří Slovák, který v SÚRAU odpovídá za 
přípravu úložiště. Na Ždársku se přes půl století těží uranová ruda. Lokalita Kraví hora je podle 
Slováka relativně malá. „Ale díky blízkosti ložisek uranu je dobře geologicky prozkoumaná. Úlo-
žiště se tam dá umístit,“ řekl. Lokalita zasahuje do katastrálního území sedmi vesnic, uvedl Slovák. 
O jejím zařazení mezi území potenciálně vhodná pro stavbu hlubinného úložiště se starostové do-
věděli na společné schůzce ze zástupci správy úložišť.. O takové možnosti se už ale v regionu 
mluví měsíce. Podle starostů, které oslovila ČTK, zatím mezi lidmi nejsou patrné větší obavy. Je to 
dáno hlavně tím, že jsou zvyklí na práci s uranovou ru-
dou ve svém okolí. „Můj názor je ten, že jednou jsme 
tady postavili jaderné elektrárny a bereme z nich proud. 
Odpad se někam dát musí,“ řekl Josef Havránek, starosta 
Moraveckých Pavlovic. Zastupitelé ale zatím o postoji  
k průzkumu pro úložiště nejednali, stejné je to v Sejřku. 
Starosta Sejřku Jiří Mazour nevyloučil to, že se kvůli 
tomu v obci uskuteční referendum.  

Podle Slováka bude správa úložišť v nejbližších týd-
nech aktivní ve všech sedmi vytipovaných lokalitách  
v ČR. Na veřejných schůzích chce lidem vysvětlovat, jak 
by průzkum území technicky probíhal a jak dlouho by 
trval. Zároveň je seznámí s možnými finančními kom-
penzacemi. Koncem roku vyzve obce k zapojení. Aby byl 
průzkum zahájen, musí s ním podle Slováka souhlasit 
všechny obce v dané lokalitě. „Pokud jedna nebude souhlasit, potom tu žádost o průzkum nepodá-
me,“ ujistil. Na Vysočině už byly pro výstavbu hlubinného úložiště vybrány dvě lokality. První, 
která má název Hrádek, se nachází u Rohozné na Jihlavsku, druhá, s označením Horka, je u Budi-
šova na Třebíčsku. Stejně jako jinde v zemi muselo SÚRAO dříve v těchto místech přerušit pří-
pravné práce kvůli velkému odporu obyvatel. Pode nedávno schválené novely atomového zákona 
teď ale může stát nabídnout obcím za vstřícný postoj k průzkumu peníze.  

Po dobu průzkumu budou obce dostávat kompenzace podle rozsahu zkoumaného území v jejich 
katastrech. Přesná pravidla budou podle Slováka stanovena novelou vládního nařízení. V návrhu je 
prý zatím 600 tisíc Kč ročně paušálně pro každou obec a dalších 0,30 Kč za každý m2 průzkumné-
ho území zasahujícího do jejího katastru. Ročním maximem jsou 4 miliony pro obec. Podle nasta-
veného harmonogramu by mělo úložiště v ČR fungovat od roku 2065; výstavba potrvá asi 15 let. 
Do roku 2015 by měla být vybrána hlavní a jedna záložní lokalita. S definitivní platností by mělo 
být území pro výstavbu úložiště stanoveno do roku 2025. 

Zlínský kraj lídrem ve sběru elektrozařízení  
Zlínský kraj je lídrem mezi regiony Česka v třídění vysloužilých elektrozařízení. V letech 2009 a 

2010 šlo o jediný kraj, kde ročně na jednu osobu připadly více než 2 kg zpětně odebraného elektro-
zařízení. V budoucnu by však toto číslo mělo ještě vzrůstat, protože v posledních měsících v kraji 
přibyly také červené kontejnery na drobné elektrospotřebiče a baterie. „V současné době využívají 
občané Zlínského kraje 119 červených kontejnerů na drobné elektrospotřebiče a baterie. Lidé do 
nich odevzdali k recyklaci téměř 17 tun elektroodpadu. Celkově občané v první polovině roku 
odevzdali společnosti Asekol 580 tun vysloužilých elektrospotřebičů,“ řekl Daniel Hladilín, regio-
nální manažer společnosti Asekol, která organizuje celostátní systém zpětného odběru elektrozaří-
zení. Drobná elektrozařízení patří k nehůře tříděným druhům elektroodpadu. Kvůli jejich malým 
rozměrům je mnohem jednodušší je vhodit do popelnice než odnést např. do sběrného dvora. Svoji 
roli hrají i jiné aspekty – podle Hladilína lidé třídí tím spíše, čím blíže mají sběrné místo. „Přitom 
kdyby například majitelé mobilních telefonů vrátili přístroj k recyklaci, nemuselo by se zbytečně 
vytěžit téměř 2700 kg stříbra, 300 kg zlata, 152 kg palladia a 8 kg platiny,“ upozornil. Podle odha-
du se v českých domácnostech nachází až 8 milionů nevyužitých mobilů. V ČR je 1400 červených 
kontejnerů, za 1. pololetí letošního roku se v nich dohromady vybralo 120 tun elektrozařízení.  

Plzeň musí nechat zpracovat rizikovou analýzu skládky  
Město Plzeň musí podle soudního verdiktu nechat zpracovat rizikovou analýzu bývalé skládky  

v Ledcích na Plzeňsku a předat ji České inspekci životního prostředí. Náklady na pořízení takové-
ho materiálu se odhadují na 5 až 8 mil. Kč. Radnice se ale už roky brání odpovědnosti za bývalou 
skládku, kterou město nikdy neprovozovalo, ale zdědilo ji po někdejší příspěvkové organizaci 
Hospodářský dvůr. Na zpracování analýzy radnice vypíše výběrové řízení, řekla městská radní pro 
životní prostředí Irena Rottová (ODS). Analýza má ověřit, zda se z bývalé skládky nešíří znečiště-
ní. Má prověřit geologické a hydrogeologické podmínky, rozsah kontaminace zemin a podzemních 
vod a také vyhodnotit rizika a navrhnout nápravná opatření a odhad nákladů. Rottová nechtěla 
zatím komentovat, jak by se město zachovalo, kdyby analýza poukázala na ekologická rizika a 
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stoupnout na maximálních 750 Kč. Podle úda-
jů ministerstva financí činily loni u více než 
6000 obcí příjmy z poplatku za komunální od-
pad 4,05 mld. Kč. Po navýšení maximální vý-
še poplatku odhaduje MF, že by příjmy obcí 
mohly stoupnout na 4,5 až 5 mld. Kč.  

Kampaň propagující revitalizovaná území  
Ústecký kraj si chce objednat kampaň, která 

bude propagovat rekultivovaná a revitalizova-
ná území v regionu. Mediální kampaň po celé 
zemi by měla ukázat Ústecký kraj jako krajinu 
industrializovanou, ovlivněnou činností člově-
ka i jako krajinu s velkým přírodním potenciá-
lem. V rámci mediální kampaně vzniknou te-
levizní spoty zaměřené na ucelenou nabídku 
turistických cílů včetně aktuálních informací  
o konání akcí v regionu, dále tištěné materiály 
propagace nových turistických produktů a cí-
lů. Kraj chce prostřednictvím kampaně ukázat, 
jak moc se změnily oblasti postižené těžbou 
uhlí a dotčené ekologickými zátěžemi. Na řa-
dě míst už skončila rekultivace. Na místě bý-
valých lomů a výsypek jsou rekreační areály. 
Právě o změnách území po těžbě chce infor-
movat kampaň. Kritériem při výběru dodava-
tele bude kromě ceny také kvalita scénáře na-
vržených spotů a nápaditost. 

Tišnov lidem platí za třídění odpadu  
Tišnov na Brněnsku začal finančně zvýhod-

ňovat lidi, kteří třídí odpad. Za kilogram vytří-
děných PET lahví a nápojových kartonů dosta-
nou 4 Kč, a to jako slevu na poplatek za od-
pad. Stačí, když vytříděný odpad vloží do pyt-
le se svým čárovým kódem a postaví k popel-
nici. Město zajistí svoz, kontrolu a zvážení.  

Kroměříž nesouhlasí s umístěním linky  
Kroměřížská radnice nesouhlasí s umístěním 

drticí a třídicí linky stavebních odpadů v míst-
ní části Bílany. Provozovat ji chce společnost 
Rovina z Hulína na Kroměřížsku. Konečné 
rozhodnutí vynese krajský úřad. Rada města 
se opřela o stanovisko osadního výboru v Bí-
lanech, který poukázal zejména na prašnost a 
hluk drtičky, řekla starostka Daniela Hebnaro-
vá (ODS).  

ZVVZ dodá technologii do Turecka  
Dvě části milevského strojírenského holdin-

gu ZVVZ Group a.s. se budou podílet na vý-
stavbě uhelné elektrárny se dvěma 145 mega-
wattovými bloky poblíž turecké Ankary. Mi-
levská společnost ZVVZ Enven Engineering 
tam dodá elektrické odlučovače sloužící  
k ekologickému odprášení elektrárny za více 
než 100 mil. Kč. Jejich výrobu zajistí ZVVZ 
Machinery, řekl zástupce firmy Zdeněk Zun-
tych. První odlučovač poputuje do Turecka  
v únoru 2012, druhý v červnu. Elektrárna by 
měla zahájit provoz koncem roku 2013.  

U Rumburka má vzniknout spalovna biomasy  
V rumburské průmyslové zóně má vznik-

nout do roku 2014 spalovna biomasy, vyrábě-
jící teplo i elektřinu. Celý areál i s dalšími pro-
vozy má stát 1,5 mld. Kč a přinést až 250 pra-
covních míst, informovalo vedení krajského 
úřadu práce.  

(Pokračování ze stránky 2) 
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Tesco přestalo dávat zdarma igelitky  
Obchodní řetězec Tesco přestal dávat svým 

zákazníkům zdarma malé igelitové tašky a 
zpoplatnil je 1 Kč. Tesco se již delší dobu sna-
ží snížit spotřebu bezplatných tašek pomocí 
nabídky jejich alternativ. V roce 2007 zavedlo 
jutové tašky s nosností až 15 kg, které lze po 
opotřebování vyměnit. O rok později předsta-
vilo recyklovatelnou plastovou tašku za 5 Kč a 
již dva roky si mohou zákazníci pořídit i tzv. 
green bag ve dvou variantách za 24,9 Kč a 
29,9 Kč. Těch se prodalo přes 130 tisíc kusů.  

Cena Ivana Dejmala  
Místostarosta Horního Jiřetína a odpůrce 

prolomení těžby uhlí pod Krušnými horami 
Vladimír Buřt převzal Cenu Ivana Dejmala za 
letošní rok. „Cenu beru jako ocenění pro 
všechny lidi, kteří se angažují v naší věci 
nejen v severozápadních Čechách, ale i v Pra-
ze a jinde,“ řekl Buřt. Ocenění pojmenované 
po exministrovi životního prostředí navazuje 
na tradici konferencí o krajině, které Dejmal 
organizoval. „Ivana Dejmala jsem znal docela 
dobře osobně. Situaci v Krušných horách jsem 
s ním měl i možnost probrat,“ dodal. S uděle-
ním ceny se pojí i možnost vysadit strom na 
místě, které si laureát vybere. Vladimír Buřť 
ho zasadil na okraji parku těžbou ohroženého 
zámku Jezeří. „Na tomto místě stál tisíciletý 
Albrechtický dub, který v roce 1993 těžaři 
zničili. Bude to tedy i symbolické,“ zmínil 
souvislost právě zasazené malé lípy s dřívěj-
ším velikánem. Právě o zámecký park s arbo-
retem u Jezeří bojují místní s těžaři už desítky 
let. Cenu Ivana Dejmala uděluje Společnost 
pro krajinu jednou za dva roky jako čestné vy-
znamenání oceňující mimořádný pozitivní po-
čin související s krajinou.  

radnice by je musela odstranit. „Je to opravdu hlavně záležitost právníků a právních názorů. Město 
není původcem odpadu na skládce,“ uvedla. Podle ní se skládka už dlouhá léta nepoužívá. „Ani 
není poznat, že tam nějaká skládka byla, roste tam tráva a lesík,“ dodala. Spory o skládku se táh-
nou už 15 let. Případem se prolínají správní řízení k sanaci území, majetkoprávní vztahy i soudní 
jednání. Město ale stále trvá na tom, že odpovědnost za skládku nenese. ČIŽP uložila v roce 1996 
Hospodářskému dvoru povinnost provádět pravidelný monitoring kvality vody na skládce a v okolí 
a odčerpávat a nezávadně likvidovat skládkovou vodu. Loni inspekce zahájila správní řízení a 
uložila městu jakožto nástupci zrušeného Hospodářského dvora nápravné opatření. Spočívalo ve 
zjištění, jak nyní bývalá skládka ovlivňuje kvalitu vod v okolí. Plzeň ale odmítla nést důsledky 
kontaminace území a rozhodnutí ČIŽP napadla u soudu. Ten žalobu města zamítl, radnice se brání 
ještě kasační stížností. „Musíme podniknout kroky, aby analýza byla provedena, ale pokud bychom 
uspěli u kasačního řízení, budeme požadovat vynaložené prostředky zpět,“ dodala radní. Skládka 
vznikla v 60. letech minulého století, od roku 1980 na ní hospodařila státní organizace Technické 
služby města Plzně, které v roce 1991 zanikly. Práva a závazky přešly na nové nestátní příspěvko-
vé organizace, mimo jiné na Hospodářský dvůr města Plzně, který byl zrušen v roce 2001. 

Na skládkách končí 66 procent úsporných žárovek  
Úsporné žárovky už svítí ve více než 80 % českých domácností, lidé ale tyto moderní světelné 

zdroje nerecyklují a na skládkách jich končí dvě třetiny. Úsporné žárovky přitom obsahují toxic-
kou rtuť, která při vyšší koncentraci může poškodit lidské zdraví. Vyplývá to z průzkumu kolektiv-
ního systému Ekolamp, který má sběr a ekologickou likvidaci žárovek na starost. „Průzkumy  
v posledních letech ukázaly zhruba 7% meziroční nárůst (počtu domácností vybavených úsporný-
mi žárovkami). Téměř každá domácnost určitý počet úsporných žárovek využívá, jejich počet se 
bude dále zvyšovat,“ sdělil ČTK Radoslav Chme-
la ze společnosti Ekolamp. Podle analýzy Eko-
lampu nyní na skládkách zbytečně končí 66 % 
doma použitých a vyřazených úsporných světel-
ných zdrojů. „To představuje značnou ekologic-
kou zátěž více než 1000 tun směsi skla, plastů, 
kovů a hlavně zhruba 75 kg toxické rtuti ročně,“ 
upozornil Chmela. Připomněl, že společnost Eko-
lamp dosud zřídila více než 3000 sběrných míst a 
každým rokem buduje stovky dalších. Vysloužilá 
svítidla odebírají také prodejny elektrospotřebičů. 
Kromě sběrných míst je možné odevzdávat zářiv-
ky také do malých sběrných nádob, které jsou postupně instalovány v mnoha firmách. „Zájem 
firem o umístění sběrných nádob roste meziročně o 61 %. Doposud jsme jich rozmístili 1300 a jen 
letos jich přibylo 178,“ řekl Chmela. Podle posledního průzkumu společnosti Ekolamp domácnosti 
uvádějí, že recyklují 83 % úsporných kompaktních zářivek, přitom v roce 2006 to tvrdilo jen 28 %. 
Praxe však ukazuje, že úsporné žárovky opravdu ekologicky zlikviduje jen 40 % domácností. 
„Lidé vědí, že by neměli úsporné žárovky házet do běžné popelnice, ale mnoho jich to stejně udě-
lá. Postupnou osvětou chceme dosáhnout až 65% podílu,“ dodal Chmela. Loni se v ČR zpět do 
výroby vrátilo 721,9 t zářivek a 276,9 t průmyslových svítidel. „Materiálově jsme využili 96,2 % 
surovin ze světelných zdrojů. Ročně se podaří recyklovat zhruba 25 kg rtuti,“ podotkl Chmela.  

Ostravské laguny se budou čistit déle, sanace bude dražší  
Čištění ropných lagun po chemičce Ostramo v Ostravě se o několik měsíců protáhne. Společnost 

Geosan Group, která na sanaci lagun pracuje, chce požádat o navýšení třímiliardové zakázky, pro-
tože kalů je více, než se původně předpokládalo. Informoval o tom výrobní ředitel Geosanu Jiří 
Šalda. Práce se mohou protáhnout až o sedm měsíců a sanace bude stát řadově o stovky milionů 
korun více, řekl Českému rozhlasu. Podle platného termínu měly být laguny odtěženy do konce 
letošního roku. Geosan je vedoucím členem sdružení Čistá Ostrava, které sanaci lagun provádí pro 
státní podnik Diamo. Podle Šaldy obsahují laguny o 70 tisíc tun ropných kalů více, než se čekalo a 
než na kolik má Sdružení Čistá Ostrava smlouvu. „Asi do tří týdnů chceme připravit veškeré pod-
klady a podat příslušnou žádost. Očekáváme, že se bude jednat o složitý legislativní proces,“ uvedl 
v prohlášení Šalda. Ještě 4. října přitom výrobní ředitel Geosanu v tiskové zprávě tvrdil, že první 
etapa sanace lagun bude dokončena řádně a bez negativních vlivů na životní prostředí.  

Vedení města Ostravy je proti posunutí termínu. „Nesouhlasíme s prodloužením lhůty, nesouhla-
sili jsme ani v prvním případě, a stejně byla lhůta posunutá. Tady se ukazuje, jak omezené pravo-
moci v této věci město má,“ řekl primátorův náměstek pro životní prostředí Dalibor Madej (ODS). 
Laguny po bývalé chemičce Ostramo jsou jednou z největších ekologických zátěží v ČR. Bylo  
v nich bylo uloženo téměř 200 tisíc tun ropných kalů vyprodukovaných jako odpad. Po vytěžení 
lagun, vyčištění kontaminované zeminy a podzemní vody má na místě vzniknout lesopark. 

(Pokračování ze stránky 3) 
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Odpadové hospodářství poprvé pohledem  
specializovaných právníků 

Advokátní kancelář Kučera & Associates  
ve spolupráci s časopisem Odpady pořádá seminář 

 

Právní i praktická rizika  
při nakládání s odpady 

 

Seminář je určen pro decision makery u podniků, 
které jsou původci odpadů.  

Konferenční místnost domu ABF 
Václavské nám. 31, Praha, 21. 11. 2011, 9–12.30 h. 

Program: 
• Úvod – správné pochopení pojmu odpad a jeho 
význam pro podnikatelskou praxi 
• Definice pojmu odpad z hlediska Rámcové směrnice 
o odpadech/zákona o odpadech 
• Přehled a vývoj judikatury k pojmu odpad v EU/ ČR 
a její úskalí 
• Rizika a potenciálně nejasné oblasti právní úpravy 
• Rizika a problémy z hlediska praxe 
Lektoři: Mgr. Lukáš Vitáček, Mgr. Jiří Kučera, AK 
Kučera & Associates 
Poplatek: 500 Kč 
Přihlášky a podrobné informace:   
Bc. Monika Dočiarová, AK Kučera & Associates,  
tel.: 737 235 325, e-mail: info@kuceralegal.cz 
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